
Németh István, a MA-HAL elnöke si-
keresnek ítélte a közgyűlés mun-
káját, mert elfogadták a MA-HAL 

utóbbi időszakban végzett munkájáról 
szóló elnöki beszámolót, a 2022-es mérle-
get és pénzügyi beszámolót, a 2023-as 
gazdasági tervet, és végül, de nem utolsó 
sorban a MA-HAL-tagdíj 20 százalékos 
emelését 2023-ra és 2024-re.

Több fórumon lobbiztak
Az elnöki beszámolóban elhangzott, hogy 
2022-ben számos eseményen, rendezvé-
nyen vett részt a szakmaközi szervezet, 
amelyeken sikeresen népszerűsítették a 
halászati ágazatot, és a halfogyasztás nö-
velésének a fontosságát. Fontos ágazati 
szakmai rendezvényekre is sor került, így 
a FEAP első alkalommal tartotta meg Bu-
dapesten az éves közgyűlését. Az Agrár-
minisztérium és a MA-HAL fogadta a Ha-
lászati és Tengerügyi Főigazgatóság (DG 
MARE) főigazgatóját Charlina Vitchevát, 
aki 2022. június 21-23-án az Agrárminisz-
térium meghívására látogatott Magyaror-
szágra, hogy megismerkedjen a magyar 
akvakultúra erősségeivel és az előtte álló 
kihívásokkal. A szakmaközi szervezet tör-
ténete legnagyobb országos halfőző verse-
nyét szervezte meg Zalaegerszegen, több, 
mint 7 ezer látogató volt kíváncsi rá.

A MA-HAL vezetése több fórumon lob-
bizott annak érdekében, hogy az elmúlt 
évi rendkívüli aszály okozta igen jelentős 
károkat a kormány mérsékelje és kompen-
zálja. Kiemelkedő eredményként könyvel-

hetik el a MAHOP 5.3.4 krízishelyzetre 
szóló támogatás megnyitását, aminek kö-
szönhetően több mint 3 milliárd forintot 
osztanak szét a tógazdasági haltermelők-
nek területalapon, valamint az intenzív 
ágazatnak a megtermelt halmennyiség 
után. Megkezdődött a munka a MAHOP 
Plusz pályázati rendszer kialakításáról, fo-
lyamatos a párbeszéd és az egyeztetés az 
Agrárminisztérium Irányító Hatóságával 
annak érdekében, hogy a MAHOP Plusz 
forrásainak a felhasználása teljes körű le-
gyen, és a korábbinál racionálisabb pályá-
zati kiírások szülessenek. A MA-HAL elér-
te, hogy a hód is gyéríthető legyen a halas-
tavak területén. A Magyar Országos Hor-
gász Szövetséggel való jó együttműködés-
nek köszönhetően sikerült a horgász pia-
con a halárakban érvényesíteni a jelen-
tősen megemelkedő inputanyagárakat, 
ezzel biztosítva az ágazat számára az 
anyagi stabilitást az előttünk álló eszten-
dőre.

Támogatás az Agrárminisztériumtól
Az elmúlt évben a szervezet az Agrármi-
nisztériumtól a projektek megvalósításá-
hoz 43,5 millió forint támogatást nyert 
el. A MA-HAL tulajdonában lévő  
MA-HAL Marketing Kft. 10 millió forint 
támogatásban részesült az Agrárminisz-
térium részéről, melynek köszönhetően 
folytathatták a HalPéntek kampányukat, 
ezzel népszerűsítve a hazai termelésből 
származó halhús fogyasztást. Az idei 
évben azonban 9 millió forinttal csök-

kent az Agrárminisztérium támogatásá-
nak a mértéke, a MA-HAL 32 millió fo-
rintot, míg a MA-Hal Marketing Kft. 8,5 
millió forintot kapott célzott támogatás 
formájában. 2023 tavaszán ügyvezető 
igazgató váltás történ a MA-HAL-ban, a 
márciusra megüresedett ügyvezető igaz-
gatói pozíció betöltésére kiírt pályázati 
eljárás lefolytatását követően Timmel Ede 
kapott megbízást az ügyvezetői igazgató 
feladatok ellátására. A MA-HAL részt 
vett a XXX. Alföldi Állattenyésztési és 
Mezőgazda napokon, amelyen minden 
tagszervezetnek lehetőséget biztosítot-
tak a megjelenésre. Az elnökség meg-
kezdte a 47. Országos Halfőző Verseny 
szervezését, melynek helyszíne Szarvas 
lesz, időpontja pedig 2023. 09. 02.

Kovács Zoltán, a MA-HAL Felügyelő Bi-
zottságának elnöke beszámolt arról, hogy 
a MA-HAL 2022. évben szabályszerűen 
végezte a tevékenységét, és elfogadásra ja-
vasolta a 2022. évi mérlegbeszámolót, 
amit a közgyűlés egyhangúlag elfogadott. 

Magyar Akvakultúra és Halászati Szakmaközi Szervezet (MA-HAL) má-
jus 11-én tartotta beszámoló közgyűlését. Az elnöki és pénzügyi beszámo-
lók elfogadása előtt két-két tájékoztató és szakmai előadás hangzott el az 
ágazat támogatásáról, a banki finanszírozásáról, a halegészségügy aktu-
ális kihívásairól, valamint a magyarországi biohaltermelés létjogosultsá-
gáról. A közgyűlésen írták alá a MA-HAL és az MBH Bank Nyrt. agrár- és 
élelmiszeripari üzletága által kötött stratégiai megállapodást.

Megalapozott a MA-HAL idei működése

A Magyar 
Mezőgazdaság 

melléklete

XXIV. évfolyam
2023. június

Magyar Akvakultúra és Halászati Szakmaközi Szervezet Lapja | Szerkeszti: Szerkesztő Bizottság | Felelős szerkesztő: Hajtun György 
Ez a lapszám az Agrárminisztérium támogatásával készült.

A hal is népszerű volt  
az állatok seregszemléjén

Nehéz év után, jobb szezon  
reményében

Jubileumi küldöttgyűlés 
Ráckevén

A kormány stratégiai ágazatként  
tekint a mezőgazdaságra,  
hangzott el a 30. Alföldi Állat- 
tenyésztési és Mezőgazda Napok 
megnyitóján.

Régen jártunk a Balatonon, így bőven  
volt közös témánk Szári Zsolt vezér- 
igazgatóval, hiszen az utóbbi  
időszakban sok esemény és munka  
zajlott a Balatonon és a tó körül.

Idén ünnepli megalakítása harmincadik  
évfordulóját a Ráckevei-Duna-ági  
Horgász Szövetség (RDHSZ). A tagok  
képviselői a május 20-ai küldöttgyűlésen  
erről a jubileumról is megemlékeztek.
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A közgyűlést Németh István, a szervezet 
elnöke vezette
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Érdekképviselet

Kovács Zoltán kitért a 2023-as költségter-
vezetre is, amelyből kitűnik, hogy mivel a 
tagdíj 2017 óta változatlan, és mert a mi-
nisztériumi támogatás egyre csökken, a 
szervezet működésének stabilizálása érde-
kében elengedhetetlenné vált a tagdíjak 
emelése.

Tagdíjemelés
Timmel Ede, a MA-HAL ügyvezető igazga-
tója Kovács Zoltán beszámolója után is-
mertette a MA-HAL 2023-as költségve-
tés-tervezetét. A szervezet bevételei 
2022-höz képest mintegy 9 millió forint-
tal csökkentek az előző évhez képest, ami 
azzal jár, hogy kiegészítő bevételek híján 
kevesebb programot tud megvalósítani a 
szervezet. Ennek ellenére egy biztonsági 
költségvetést összeállított az ügyvezetés, 
ami várhatóan 2023-ban is lehetővé teszi 
a szervezet biztonságos működését. Tim-
mel Ede elmondta, hogy mindet megtesz-
nek annak érdekében, hogy a jelenleg ren-
delkezésre álló pénzügyi fedezet mértékét 
növelni tudják annak érdekében, hogy az 
eddigi magas színvonalon nyújtott szol-
gáltatások ezen túl is rendelkezésére állja-
nak a tagszervezetek részére.

A bevételek növelése érdekében Né-
meth István a felügyelőbizottság javaslatá-
ra előterjesztette a MA-HAL 2023-2024-
es tagdíjainak az emelését. A MA-HAL 
2017 óta nem emelt tagdíjat, és 2023-ra 
elkerülhetetlenné vált a változtatás, mivel 
a szolgáltatások díja, a munkabérek, az 
iroda fenntartása, valamint a támogatások 
intenzitásának csökkenése megköveteli 
ezt a lépést. Annak érdekében, hogy a  
MA-HAL az elmúlt évek során bizonyított 

Minden ügyfél számít az MBH Banknál
Hollósi Dávid, az MBH Bank Nyrt. agrár- és élelmi-
szeripari üzletágának ügyvezető igazgatója a hazai 
agrár- és élelmiszeripari ágazatok finanszírozási le-
hetőségeit ismertette. Piaci szereplőként az agrári-
um és az élelmiszeripar finanszírozásában meghatá-
rozó szerepet tölt be az újonnan alakult bankholdig. 
Az igazgató a halászati ágazat iránti személyes kötő-
déséről elmondta, hogy gyerekkorában a halastavak 
mellett nőtt fel, így magába szívta a halászati miliőt, 
és megszerette a természetet. Az MBH Bank Nyrt.-
ről az igazgató elmondta, hogy május elsejével ala-
kult meg az MKB Bank, a Budapest Bank és a Takarék 
Bank összeolvadásával. Ez lett az ország második 
legnagyobb bankja, mind a lakossági, mind a vállala-
ti üzleti állomány alapján. Az agrár- és élelmiszer-
iparban pedig piacvezetők, így a legnagyobb finan-
szírozói és a legtöbb agrárügyféllel rendelkező pénzintézet az országban. Több mint 
30 ezer ügyféllel rendelkezik az üzletág, 560 milliárd forint hitelállománnyal finan-
szírozzák e két ágazatot.

A banknál nem számít az üzemi méret, minden ügyfél azonos feltétellel indul a fi-
nanszírozás elnyerésében. Az ügyfél javára az dönt, hogy milyen üzleti tervet dolgo-
zott ki, hogyan, milyen módon térül meg az üzleti befektetés, ami ágazatonként rend-
kívül eltérő. Az üzletágat hét éve hozták létre még a Takarék Bank keretében, s mond-
hatni, szakmabeliek, zömmel agrármérnökök vezetik, irányítják az üzletágat, ami 
biztosíték arra, hogy a szakmai szempontok is teret kapnak egy-egy ügylet elbírálá-
sakor. Olyan szolgáltatási csomagot kínálnak az ágazatok szereplőinek, ami rendkívül 
összetett, és nem csak a banki finanszírozást tartalmazza. A géplízingtől, a biztosítá-
sokon keresztül, a pályázatíráson át széles a kínálati palettájuk. Az agrár- és élelmi-
szeripari üzletág önállóan működik a 270 kollégának köszönhetően, s az országos há-
lózatot a régiókban meglévő 40 kirendeltségben érhetik el az ügyfelek.

A bank elemzői naprakész információkkal rendelkeznek, mondhatni rajta tartják 
a kezüket a magyar gazdaság pulzusán. Az elmúlt időszakban azt tapasztalták, hogy 
a háztartásokat legjobban az energia és az élelmiszerárak terhelték meg. A felméré-
seikből az is kiderült, hogy halhúsra, haltermékekre szerény összeget költenek. A ma-
gyar fogyasztó rendkívül árérzékeny, keveset költ minőségi élelmiszerre, ami pedig a 
halfogyasztást illeti, nagyon sokan csak ünnepekkor, évente egyszer-kétszer vesznek 
halat. Éppen ezért nagyon nehéz az ország egy főre jutó halfogyasztását növelni. Hol-
lósi Dávid kitért arra is, hogy a víz megléte sarkalatos kérdés nem csak a haltermelők-
nek, hanem a mezőgazdaság minden ágazatának. A klímaváltozás komoly kihívást je-
lent minden agrárszereplőnek, így a haltermelőknek is. A változásokra, a kihívásokra 
adható válaszok megvalósításához az MBH Bank és a MA-HAL stratégiai megállapodá-
sa sok segítséget ad az ágazat szereplőinek.

Hollósi Dávid ügyvezető igazgató

Két operatív program fut párhuzamosan

Papp Zsolt György vidékfejlesztési programok végrehajtásáért 
felelős helyettes államtitkár, az Irányító Hatóság vezetője a 
MAHOP visszahulló források elosztásáról, valamint a MAHOP 
Plusz pályázat jövő évi megnyitásáról tájékoztatta a közgyűlés 
résztvevőit. Mozgalmas időszak van az Irányító Hatóság mö-
gött, s ami jó eredmény, hogy az Európai Bizottság elfogadta a 
MAHOP Plusz stratégia programot. Ugyanakkor idén december 
31-ével le kell zárni a MAHOP programokat, így az utolsó elszá-
molási időszakba fordultunk, fogalmazott a helyettes államtit-
kár. Ez utóbbinál a közös szakmai összefogás eredményeként si-
került elérni azt, hogy egy krízistámogatás keretében a marad-
vány forrásokat ki tudják helyezni.

A pályázatot az orosz-ukrán háború okozta többletköltségek 
kompenzálására, a takarmányhelyzet enyhítésére írják ki. A ki-
írást azonban hosszas brüsszeli tárgyalások előzték meg, ahol 
végül sikerült megállapodni a kiírás feltételeiben. Olyannyira, 
hogy a Bizottság más tagállamoknak is ajánlja a kidolgozott 
konstrukciót, mert az egy jó szakmai együttműködést tükröz. 
Az IH célja az, hogy júliusban mindenki számára elérhetővé vál-
jon a pályázat. Papp Zsolt hangsúlyozta, hogy továbbra is min-
denki számára nyitva áll a kecskeméti irodájuk ajtaja, és szemé-
lyes oktatással, tájékoztatással segítik a termelőket a támoga-
tás igénybevételéhez. A MAHOP keretében három pályázati fel-
hívást függesztettek fel, amelyből kettőt újra fognak nyitni. Az 

egyik a beruházási, a másik a 
feldolgozóipari fejlesztésekre 
ad lehetőséget. A pályázatokat 
várhatóan júniusban már be is 
nyújthatják a haltermelők. A 
támogatásokkal ez év decem-
ber 31-ig kell elszámolni.

A MAHOP Plusz forrása 20 
milliárd forint keretösszeggel 
rendelkezik, aminek 30 száza-
lékát nemzeti költségvetésből 
biztosítják. Az új program célja 
a fenntarthatóság és a verseny-
képesség közötti egyensúly 
megteremtése úgy, hogy fenn-
tartható és innovatív megoldá-
sokkal, a digitalizációt tartalmazva hirdessék meg a különböző 
pályázati konstrukciókat. Az év második felében a MAHOP Plusz 
éves fejlesztési keretét is több pályázatban meghirdetik, de az 
első körben nem az akvakultúra ágazatban tevékenykedők ré-
szére nyílik meg a pályázati lehetőség, hanem minden olyan hát-
tér tevékenységnek, amely az operatív program működtetésé-
hez szükséges. Nehéz két operatív programot párhuzamosan 
futtatni, éppen ezért fontos, hogy az IH az ágazat szereplőivel 
együttműködve, pályázati menetrend összeállításával írják ki a 
pályázatokat.

Papp Zsolt György helyettes ál-
lamtitkár
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Horgászat

magas színvonalú munkáját a jövőben is 
folytatni tudja, az elnök javasolta, hogy a 
tagdíjainak mértékét az alapszabályban 
leírt díjakhoz képest 20 százalékos mér-
tékben növeljék meg a 2023-2024-re vo-
natkozóan. A közgyűlés elfogadta az elnök 
javaslatát, így az idei évben a tagság pót-
befizetéssel rendezi a különbözetet, míg 
jövőre már eleve a 20 százalékkal több tag-
díjat fizeti be.

Jobb évre számítanak
Németh István a közgyűlés után elmond-
ta, hogy a fontos esemény jó hangulatban 
zajlott, a tagság elfogadta az elnökség ja-
vaslatait, egyben az is megfogalmazódott, 
hogy a szakmaközi szervezet jó úton 
halad, mivel az elnökség élvezi a tagság tá-
mogatását. Az elnök kitért a tavaszi hal-
termelés helyzetére, a jelenlegi pontypiaci 
pozíciókra. Szerencsére, a tavalyi rendkí-
vüli aszályos év ellenére – elsősorban az 
alföldi tógazdaságoknak köszönhetően – 
minden tóba kikerülhetett a kívánt meny-

nyiségű ivadék- és tenyészponty. Ezt 
ugyan magasabb áron tudták a tógazdák 
megvásárolni, hiszen a pontyivadékot 
1800-2000 forintért, a tenyészpontyot tó-
parti áron 1700-1800 forintért tudták be-
szerezni.

Tó nem maradt üresen, az ország 26 
ezer hektárnyi tógazdaságában megtör-
tént az extenzív kihelyezés, és a halterme-
lés idén is megbízhatóan folytatódik. 
Mindez azt is jelenti, hogy a tavaly kiszá-
radt – zömében dunántúli – völgyzáró 
gátas tavak a tavaszi esőzés következtében 
megteltek, így a termelést illetően a tava-
lyinál jóval bizakodóbb a halászati szakma. 
Jó hír az is, hogy a takarmányárak jelen-
tősen mérséklődtek, viszont a termelést 
korlátozta a hideg tavaszi időjárás. A tavak 
vizei május közepére még csak 16 Celsi-
us-fokosra melegedtek fel, ami viszont ho-
zamkiesést is előre vetít, azonban az el-
mondott körülmények azt is jelzik, hogy a 
tavalyinál nagyobb mennyiségű „termés” 
várható.

Az idei szezon alakulását még jelen-
tősen befolyásolja a késő tavaszi, és a 
nyári időszak időjárása. A piacon jelenleg 
hiány van a három nyaras pontyból, de ez 
azért nem okoz gondot, mert a ponty kis-
kereskedelmi forgalma az év első negyedé-
ben a felére esett vissza. Jelenleg a halter-
melők számára jó az élő ponty piaci ára, 
mert bár a termelési költségek emelkedé-
sét teljes egészében nem fedezi, de a nagy 
részét sikerült elismertetni a piaccal. A ki-
sebb kereslet azonban jelzi, hogy az ársap-
kás termékek áraival szemben nem tud a 
ponty ára komolyan versenyezni, ugyanis 
látható, hogy az élelmiszerek magas ára 
miatt csökkent a vásárlóerő.

Dr. Hoitsy Márton állatorvos a halegész-
ségügy aktuális kihívásairól tartott elő-
adást. Dr. Halasi-Kovács Béla a magyaror-
szági biohaltermelés létjogosultságáról, az 
organikus akvakultúra európai és hazai 
helyzetéről és a tógazdasági biohalterme-
lés lehetőségeiről számolt be.

H. GY.

A veterán világbajnokságot a ma-
gyar csapat nyerte 30,5 ponttal, a 
második helyen végző 32 pontot 

szerző lengyel-, valamint a 34 ponttal 
harmadik helyen végző horvát váloga-
tott előtt. Nemzeti válogatottunk össze-
tétele: Végh Tamás delegáció vezető, 
Timár Szabolcs szövetségi kapitány, ifj. 
Varga József másodkapitány, Czakó 
János, Pausits Imre, Papp József, Timár 
Gábor, Varga József versenyzők, Dömötör 
Attila, Lőrincz Dénes, Papp-Kósa Gabriella 
segítők. Timár Gábor, a válogatott ruti-
nos versenyzője bámulatos pályafutását 
megkoronázva egyéniben is világbajnoki 
címet szerzett, az ezüstérmes Branko 
Matijevic és a bronzérmes Marian Ma-
sewicz előtt.

A mozgáskorlátozott világbajnoksá-
got a magyar válogatott nyerte nagy csa-
tában 27 ponttal, a 28 pontot szerző 

Horvátország előtt, a harmadik helyen 
pedig Olaszország végzett 35 ponttal. A 
csapat tagjai: Horváth Gyula Gábor szö-
vetségi kapitány, Kisjuhász Bence másod-
kapitány, Csala Tibor, Gurisatti Gyula, 
Jámbor János, Szendrei Attila versenyzők; 
Jámbor Dávid, Katona Máté, Szász Attila, 
Szűcs Tamás segítők. Csala Tibor a bron-
zérmeshez és a 4. helyezetthez hasonló-
an szintén 4 ponttal, de kevesebb fogott 
súllyal az 5. helyen végzett, Jámbor 
János 6. lett.

A masters világbajnokságot a magyar 
nemzeti válogatott nyerte 40 ponttal, 
második a remekül hajrázó és 45 pontot 
gyűjtő Cseh Köztársaság csapata, har-
madik helyen Szlovénia végzett 51 pont-
tal. Itt is született egy szép egyéni ma-
gyar eredmény. A világbajnok Miroslav 
Melcher (Cseh Köztársaság, 5 pont) mö-
gött azonos pontszámmal – csupán pár 

dekagrammal lemaradva – Erdei Attila 
Csaba ezüstérmes lett. A magyar csapat 
összeállítása: Barna Szilárd csapatvezető, 
Timár Dániel szövetségi kapitány, Vörös-
házi György másodkapitány, Ambrus 
Tibor, Erdei Attila Csaba, Faragó Róbert, 
Heimann József, Holler László verseny-
zők; Faragó Róbertné Erdélyi Mária, Lékai 
Beáta, Tóth Szilvia segítők.

A MOHOSZ ezúton is szintén megkö-
szöni a nemzeti-, valamint a „Magyar 
Csapat” szakszövetségi sporttámogatási 
rendszer partner minisztériumainak 
(AM, HM), szervezeteinek és cégeinek a 
támogatását, továbbá a csapatok felké-
szülésében közreműködő valamennyi 
munkatárs, önkéntes segítségét. Minden 
magyar versenyzőnek és sportvezetőnek 
szívből gratulálunk a kiemelkedő szerep-
léshez! Sajnos, ezúttal a sikerek fényére 
szinte rögtön egy nem várt, súlyos árnyék 
is vetült, ugyanis Dömötör Attila segítő 
(hivatalos csapattagként a sportolót ko-
ordináló, szintén sportoló technikai hát-
térember) közvetlenül a hazaérkezése 
után rosszul lett, és életét a mentőszolgá-
lat kiérkező, mindent megpróbáló mun-
katársai sajnos a legnagyobb igyekezetük 
ellenére sem tudták megmenteni. Emlé-
két valamennyien megőrizzük, és a MO-
HOSZ külön fog intézkedni sporttársunk 
méltó búcsúztatása érdekében.

MOHOSZ ELNÖKSÉGE

Szenzációs magyar siker, szomorú epilógussal
2023. május 26–27. között Franciaországban Toul városa mellett, a Mo-
sel-folyón került megrendezésre a XV. Veterán, a V. Masters és a XXIV. 
Mozgáskorlátozott Világbajnokság. A Francia Sporthorgász Szövetség 
(FFPS) szervezésében lebonyolított világbajnokságokon ezúttal 22 nem-
zet 38 csapata mérette meg magát. A tavalyi szegedi VB eredményét is 
felülmúlva a magyar nemzeti válogatottak sporttörténelmi sikert elérve 
mindhárom szakágban világbajnoki címet szereztek, ráadásul emellett 
egyéni arany- és ezüstéremnek is örülhettünk.
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Finanszírozás

A Mezőgazdasági Faktoring legfőbb 
előnye a megszokott hiteltermé-
kekhez képest, hogy gyorsabb és 

egyszerűbb. Emellett mindössze három 
átlátható és előre tervezhető költséggel 
jár, amelyek közül a szerződés éves díját 
az első évben elengedi a bank, hogy ezzel 
is segítse a gazdálkodókat. A hitelinté-
zetnél újonnan elérhető finanszírozási 
forma a növénytermesztéstől az állatte-
nyésztésen át akár az erdészetig össze-
sen több mint harminc támogatási jog-
címre vehető igénybe, köztük a 2023-
ban bevezetett Agro-ökológiai Program-
ra (AÖP) is

„A magyar mezőgazdaság egyik piac-
vezető finanszírozójaként rövid idő alatt 
és minél egyszerűbben elérhető megol-
dást akarunk biztosítani ügyfeleinknek 
arra, hogy szinte azonnal likviditáshoz 
juthassanak egy sokszor hirtelen változó 
piaci környezetben, amikor különösen 
fontos lehet a kiszámíthatóság. A Mező-
gazdasági Faktoring ilyen. Mindemellett 
rendkívül rugalmas lehetőség: akár 
most, akár később is kérhetik az előfi-
nanszírozást a nekik járó támogatások-
ra.” – hangsúlyozta Hollósi Dávid, az 
MBH Bank Agrár- és Élelmiszeripari Üz-
letágának ügyvezető igazgatója, a ter-
mék előnyei közül kiemelve a folyamat 

gyorsaságát és egyszerűségét. „Akár na-
pokon belül* előre oda tudjuk adni a gaz-
dáknak az alaptámogatások akár 90 szá-
zalékát” – mondta. A Mezőgazdasági 
Faktoringot nemcsak a kisebb termelők, 
hanem a nagyobb ügyfelek, illetve azok 
számára is ajánlják, akik korábban nem 
éltek a banki támogatás-előfinanszíro-
zás lehetőségével, legyen szó akár a 
hazai agrárium legnagyobb kibocsátását 
produkáló szántóföldi növénytermesz-
tőkről, akár az állattenyésztőkről. 

„Jól mutatja a magyar agrárium és a 
vidék iránti elkötelezettségünket, hogy ez a 
kínálatunkban az egyik első új termék, ame-
lyet ráadásul rendkívül fontos időszakban, 
az új Közös Agrárpolitika indulásakor veze-
tünk be” – fejtette ki Hollósi Dávid. Az MBH 
Bank mintegy 30 ezer ügyféllel rendelkező 
Agrár- és Élelmiszeripari Üzletága és a pénz-
intézet újonnan létrehozott Faktoring és 
Üzletfinanszírozási Igazgatósága által közö-
sen kidolgozott Mezőgazdasági Faktoring 
röviddel azután vált elérhetővé, hogy az 
MKB Bank és a Takarékbank egyesüléséből 
május elején létrejött az MBH Bank. „Szá-
munkra is új fejezet vette kezdetét, amely-
ben az ágazat szakértő finanszírozása még 
inkább megköveteli tőlünk, hogy még job-
ban reagáljunk a piaci változásokra, és aktu-
ális, egyszerűen, rövid idő alatt elérhető 

megoldásokkal segítsük a gazdálkodókat az 
alkalmazkodásban, a hatékonyság növelésé-
ben. Stratégiai jelentőségű ágazatról van 
szó, mindannyiunk érdeke, hogy a hazai 
termelői kör erős legyen.” 

A Mezőgazdasági Faktoring az MBH 
Bank mintegy negyven Agrárcentrumában 
igényelhető országszerte. A terméket egye-
lőre az idén beadott Egységes Kérelem kere-
tében járó támogatásokra kérhetik a gazdál-
kodók, a tervek szerint ősztől azonban már 
a jövőre beadandó kérelmekre is kiterjed-
het, hosszabb távon pedig akár több évre 
előre is lehet igényelni.  A dokumentáció 
egyszerű, csak kevés időt vesz igénybe, és 
szükség esetén a bank agrárfinanszírozás-
ban jártas kollégáival együtt is összeállítha-
tó helyben.

„A folyamatot úgy építettük fel, hogy 
minden olyan ügyfelünk, aki támoga-
tás-előfinanszírozással kíván élni – most 
vagy a jövőben –, napok alatt elérhető keret-
szerződést köthet velünk erre vonatkozóan. 
Ezt követően gyorsan lehívható az előfinan-
szírozás – akár közvetlenül a keretszerződés 
megkötése után, akár később, amikor szük-
ség van likviditásra, legyen szó bármely 
normatív támogatásról. Érvényes keret-
szerződéssel, a lehívási feltételek teljesülése 
esetén három munkanapon belül az ügyfél 
számláján lesz az összeg” – mondta Dr. 
Molnár Tamás, az MBH Bank Faktoring és 
Üzletfinanszírozási Igazgatóságának ügyve-
zető igazgatója. Tovább egyszerűsíti a folya-
matot, hogy a keretszerződés lejárat nélkü-
li, a bank ráadásul 2023-ban elengedi ennek 
az éves díját. „Aki idén megköti ezt az új ke-
retszerződést bankunkkal, annak a konkrét 
támogatás-előfinanszírozási igény esetén 
csak két, jól átlátható díjtétellel kell számol-
nia: folyósítási jutalékkal és kamattal. A 
kamat tekintetében további előny, hogy 
csak akkor kell megfizetni, amikor a Magyar 
Államkincstár kiutalja a gazdáknak a támo-
gatást, így akár a végső kifizetési időpontig 
rendelkezésre áll az előfinanszírozás teljes 
összege az ügyfelek számláján.”

Az MBH Bank emellett olyan fejlett in-
formatikai háttérrel indította el a rendszert, 
amelynek révén az ügyfelek minden tranz-
akcióról – folyósításról, elszámolásról – 
azonnal értesülnek e-mailben.  „E tekintet-
ben is gyors, kiszámítható, biztos partnerek 
vagyunk számukra” – emelte ki Hollósi 
Dávid és Dr. Molnár Tamás.

Gyors, egyszerű megoldás az MBH Banknál 
Az egységes kérelem keretében igényelhető mezőgazdasági támogatások 
akár napokon belüli előfinanszírozását lehetővé tévő termékkel bővítette kí-
nálatát az MBH Bank. 

* A tájékoztatás nem teljes körű, a Mezőgazdasági 
Faktoring részletes feltételeit megtalálja a https://
www.mbhbank.hu/vallalatok/uzleti/vallalatoknak/
faktoring/agrartamogatasok-elofinanszirozasa

Néhány haltermék 2023. év 22. heti bruttó fogyasztói ára (Ft/kg)
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Bp. Fővám téri csarnok 2500 4100 4200* 2700 2700 7800
Bp. Lehel téri csarnok 2350 4200 4200 2100 1900 9500
Kecskemét 2200 3990 4700* - 2100 -
Pécs 2690 3990 4790* - - -
Székesfehérvár - 3890 3990* 1890 2150 7990
Győr - 3890 3590 1890 2150 7990
Debrecen 2399 3999 4880 * 2999 2999 7999
Szolnok 2000 2940 - 1570 1570 -
Békéscsaba 2390 4000 4950* - - 9000
Gyula - 3900 3700* - 2400 -
Nagykanizsa 2090 4190 4990* - 2290 9890
Kaposvár 2200 3650 4400* 2200 2200 8900
Keszthely 2090 4190 4990* - 2290 9890
Balatonboglár 2242 3145 3250* - 992 7130
Szeged 2990 4190 5890* 3390 3690 10 690**

Üzletek 
2023. 5. 30.

budaörsi Auchan 2039 3799 4590* 2449 2699 8899
budaörsi METRO 1949 3999 3999* - - 7490

* nyúzott, **akciós ár
Forrás: AKI felmérés



5

Kiállítás

„A magyar agrárium alapjai sta-
bilak, az elmúlt 13 év intézke-
dései nyilvánvalóvá tették, 

hogy a kormány a magyar mezőgazda-
ságra stratégiai ágazatként tekint” jelen-
tette ki Farkas Sándor, az Agrárminiszté-
rium (AM) parlamenti államtitkára Hód-
mezővásárhelyen. Farkas Sándor a 30. 
Alföldi Állattenyésztési és Mezőgazda 
Napok megnyitóján elmondta, hogy az 
elmúlt évek kihívásai hozzájárultak a 
stratégiai gondolathoz, miszerint a kor-
mánynak még határozottabban kell foly-
tatnia a megkezdett agrárpolitikát.

A legfontosabb hosszú távú célok 
egyike a jövedelmező, 21. századi tech-
nológiákra épülő mezőgazdasági terme-
lés kialakítása, továbbá az ezen alapuló, 
nemzetközileg is versenyképes élelmi-
szeripar megteremtése. A magyar KAP 
Stratégiai Terv elfogadásával több mint 
5300 milliárd forint forrás áll rendelke-
zésre 2027-ig e célok megvalósítására. 

„Ezzel lehetőség adódik a mezőgazda-
sági termelőképességet másfélszeresére 
növelni és a technológiákat fejleszteni” –
hangsúlyozta az államtitkár.

Farkas Sándor felhívta a figyelmet 
arra is, hogy a célok eléréséhez az Agrár-
minisztérium négy pillér mentén szer-
vezte a következő időszak teendőit. A 
gazdasági fejlődés pillére a mezőgazda-
ság és az élelmiszeripar gazdasági fenn-
tarthatóságát érintő területeket foglalja 

magába, amelynek fő célja a versenyké-
pesség növelése. A minőségi élelmiszer 
pillér az élelmiszer-önellátás biztonságá-
nak egészségesebb és fenntarthatóbb fo-
gyasztását szavatolja. A zöld jövő pillér 
célja a klímaváltozáshoz alkalmazkodó 
és környezetkímélő gazdálkodás kialakí-
tása. A megújuló vidék pillér pedig két 
irányt jelöl ki: a vidéki települések fej-
lesztését és a generációs megújulást a 
gazdálkodásban.

Az államtitkár emlékeztetett arra, 
hogy a kormány 2021-től 80 százalékos 
nemzeti kiegészítést rendel az EU-s vi-
dékfejlesztési forrásokhoz. Az utóbbi két 
évben összesen 2500 támogatott projekt 
és csaknem 430 milliárd forint támoga-
tás szolgálta az állattartók versenyké-
pességét, mondta a miniszterhelyettes, 
és vidékfejlesztési célokra idén „soha 
nem látott mértékű költségvetési fede-
zet áll rendelkezésre”, csaknem 750 mil-
liárd forint.

Antal Gábor, a szervező Hód-Mező-
gazda Zrt. vezérigazgatója beszédében 
elmondta, hogy a napjainkban tapasztal-
ható globális kihívások miatt felérté-
kelődött az innováció, amelyre a magyar 
gazdák mindig nyitottak voltak. A kiállí-
tás kiváló alkalom az innovatív termékek 
és technológiák bemutatására, hiszen az 
állattenyésztési ágazatoknak szükségük 
van rá, hogy bemutassák eredményeiket. 
A rendezvény a legjelentősebb, legnívó-

sabb állattenyésztési seregszemle, amely 
a környező országokban, és európai szin-
ten is megállja a helyét. A jubileumi kiál-
lításra húsznál is több országból, több 
mint ötszáz kiállító érkezett Hódmező-
vásárhelyre.

A kiállítók között immár hagyomá-
nyosan a magyar halászati ágazat is be-
mutatta az értékeit. A Magyar Akvakul-
túra és Halászati Szakmaközi Szervezet 
standja mellett az Aranyponty Zrt. ismét 
elhozta a 20 ezer literes óriásakváriu-
mot, amelyben a hazai haltermelésbe 
vont valamennyi halfajt láthatták az ér-
deklődők. 

Timmel Ede ügyvezető igazgató három 
napon keresztül állta a látogatók „roha-
mát”, ugyanis igen nagy volt az érdeklő-
dés a halak iránt. Az ágazatnak fontos ez 
a megjelenés, hiszen a hazai haltenyész-
tés a magyar mezőgazdaság egyik leg-
fontosabb ágazata, fogalmazott az ügy-
vezető igazgató. A kiállítási stand idén is 
impozáns látványt nyújtott, ahonnan re-
ceptfüzetekkel, tájékoztató kiadványok-
kal távoztak az érdeklődők. A magyar 
halfogyasztás-ösztönző programról, a 
HalPéntekről is kaptak tájékoztatást a 
látogatók. Mivel a MA-HAL érdekképvi-
seleti szervezet, ezért valamennyi tagja 
számára lehetővé tette a bemutatkozást, 
és számos hazai haltermelő cég hozott 
bemutatkozó szóróanyagot.

H-N

A hal is népszerű volt az állatok seregszemléjén
A kormány stratégiai ágazatként tekint a mezőgazdaságra, hangzott el 
a 30. Alföldi Állattenyésztési és Mezőgazda Napok megnyitóján. Ahogy 
már hagyománnyá vált, a Magyar Akvakultúra és Halászati Szakmaközi 
Szervezet idén is részt vett a jubileumi rendezvényen.

Az óriásakvárium

Timmel Ede ügyvezető igazgató a MA-HAL 
standján
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• Vezérigazgató úr, egy mondás 
szerint akkor hír egy hír, ha szenzáci-
óhajhász és negatív. Állítólag csak az 
ilyeneket olvassák az emberek. A Ba-
latonról sok hamis információ jelent 
meg az elmúlt időszakban. Mi a valós 
helyzet a céggel és a Balatonnal?

– Én nem foglalkozom szenzációhajhász 
hírekkel. Ami a céget illeti, meglehetősen 
kritikus év volt számunkra a tavalyi, de si-
került úrrá lennünk a nehézségeken, 
mondhatnám, jól átvészeltük a kritikus 
időszakot. Tavaly, mivel közbeszerzésre va-
gyunk kötelezve, drágán tudtuk beszerezni 
a takarmánygabonát, a korábbi 6900 fo-
rint/mázsa helyett 15 ezer forint/mázsát 
kellett fizetnünk. Már a régi árat is soknak 
tartottam, idén viszont ilyen drága takar-
mányt fogunk feletetni a halállománnyal. A 
gabona magas tavalyi ára tehát az idei ön-
költséget fogja terhelni. Nagy szerencsénk 
volt viszont az – és ez egyébként a halásza-
ti ágazat egészének jól jött –, hogy emelke-
dett a hal felvásárlási ára, ami kompenzálta 
az önköltség-növekedést. Még egy kis ered-
ményt is hozott a tógazdálkodási ágaza-
tunk. A horgászati ágazatunk viszont ki-
mondottan jól teljesített, csaknem 1 milli-
árd forint árbevételt realizáltunk tavaly. A 
múlt év már az idei évet is megalapozta; 
úgy gondolom, idén meghaladjuk az 1 mil-
liárd forint árbevételt a horgásztatásból.

• Emelték-e jegyek árát?
– Egyes jegytípusokét igen, megemel-

tük, és új jegytípust vezettünk be a csóna-
kos horgászásra. Jelenleg úgy látjuk, hogy 
a balatoni horgászatra igen nagy a keres-
let, és azt tapasztaljuk, hogy a horgászok 
éves és időszakos jegyeket váltanak. Ennek 
kétségtelenül az az oka, hogy a fogási lehe-
tőségek igen sokat javultak. Idén tavasszal 
a befolyókon, a parti részeken és a főme-
derben folyó pontyhorgászat volt eredmé-
nyes, és a süllő is sok horgászt megörven-
deztetett. Csak a harcsát védjük a főme-
derben június 15-éig, de aztán ezt a halfajt 
is foghatják.

• Mennyi horgászuk van idén?
– Tavaly csaknem százezer jegy fogyott, 

ami nem jelenti azt, hogy ennyi horgász 

fordult volna meg a Balatonon. Bízunk 
benne, hogy idén is elkel ennyi. Ami a je-
gyek árát illeti, kisebb korrekciót hajtot-
tunk végre. A nyugdíjasokat kíméljük leg-
inkább, az ő jegyük árát alig emeltük. Meg-
hagytuk a kifogható halak darabszámát, 
vagyis területi jegy esetében száz halra 
szól a kvóta. Viszont a süllők számát 60 
darabban maximáltuk. A süllő az egyik leg-
jobban kihasznált halfaj a Balatonban, és 
mesterséges módon nehezebb pótolni, a 
természetes szaporodásának pedig vannak 
korlátai. Ha megnézzük a halfogási statisz-
tikákat, akkor láthatjuk, hogy - a háborút 
követő időszakot leszámolva, amikor a ha-
lászok évi 200 tonna süllőt fogtak - az el-
múlt években 60-80-100 tonna süllőt fog-
tak ki évente. Úgy gondolom, hogy évi 
60-80 tonna süllővel ki tudjuk szolgálni a 
horgászok igényeit.

• Mi a helyzet a halállománnyal? 
Kérdezem ezt azért, mert olyan cik-
kek jelentek meg, hogy a ponty túlsú-
lya igen károsan hat a vizek állapotá-
ra.

– Hát ez egy szakmai badarság. A múlt 
század ’70-es éveiben még ittam a Balaton 
vizéből, de pont akkor kezdődött az eut-
rofizáció, ami a ’90-es években volt a csú-
cson. Ha most elmegyünk a keleti meden-

cébe, akkor láthatóan kristálytiszta a víz. 
Ugyanez tapasztalható a középső meden-
cében. A víz átlátszósága, amiről azt gon-
doljuk, hogy a víz jó minőségének a jele, 
nem feltétlenül függ össze a minőséggel. A 
víz minősége sokat javult a Balatonban az 
elmúlt években. Ami a ponty turbáló élet-
módját illeti, nincs egyedül vele, mert 
ugyanígy turbál a dévérkeszeg és a kari-
kakeszeg is. Ezek a halfajok mind a tó fene-
kéről szedik össze a táplálékukat. Szúnyog-
lárvát keresve valóban feltúrják az iszapot, 
és a gázok kitúrásával nagy hasznot hajta-
nak, mert így nem egyszerre szabadulnak 
fel és nem okoznak pusztulást. Az, hogy a 
ponty turbálása a vízi növényzet rovására 
megy, megint csak furcsa állítás, mert itt, a 
Balatonban nagyon sok helyen kivágják a 
növényzetet a fürdőzők érdekében. A bala-
tonfűzfői öbölben már annyira elszaporo-
dott a hínár, hogy ott még horgászni sem 
lehet, pedig korábban sokan horgásztak. 
De ismételten mondom, nem szeretnék 
ilyen cikkekkel foglalkozni, mert ezek az 
írások szakmai analfabétizmust tükröznek.

• És a ponty túlsúlya?
– Valóban több a ponty a Balatonban, 

mint tíz-húsz évvel ezelőtt. Viszont ez egy 
60 ezer hektáros víztest, aminek a horgá-
szatát úgy kell elképzelni, hogy a tó egy 
alma, aminek a héján horgászunk. A belső 
részen nem horgászunk, ott maximum né-
hány csónakos horgász hódol a hobbijá-
nak. Kétségtelen, hogy a halhullás minden 
évben előfordul a Balatonban, de ez termé-
szetes folyamat. Ma már a pontytetemek 
adják a nagyobb tömeget, busából egyre 
kevesebb van a tóban, ritkul a busaállo-
mány. Évek óta felúszást sem tapasztalunk 
a busánál. 

A halhullás egyébként nem a horgászok 
és az etetőanyagok miatt következik be. A 
Balatonban megjelent a CEV, vagyis a 
pontyödéma betegség, ami tógazdaságok-
ban is okoz gondot. Hívják ezt a betegséget 
álmos kórnak is. Tavasszal okoz problémá-
kat, mert a hideg vizet kedveli, szemben a 
koi-herpeszvírussal, ami melegebb vízben 
jelenik meg és érzi jól magát. Ebből adódó-
an május végén már nem okoz gondot a 
pontyödéma, ami azért jó, mert valójában 
nincs ellene gyógyszer. Tavaly 21 tonna 
pontytetemet és 20 tonna busatetemet 
gyűjtöttünk össze.

• Mondhatjuk, hogy az elmúlt évek-
ben gyarapodott a balatoni halállo-
mány? És azt is, hogy nem csak pon-
tyot telepítenek?

– Természetesen nőtt a balatoni halál-
lomány, amióta a kereskedelmi halászatot 

Gazdaság

Nehéz év után, jobb szezon reményében
Régen jártunk a Balatonon, akkor, amikor átadták az új horgászcentru-
mot és csónakkikötőt a Keszthelyi-öbölben. A távolmaradásnak prózai oka 
van: egyszerűen más programok vették-vitték el az időt. Pedig Szári Zsolt, 
a Balatoni Halgazdálkodási Nonprofit Zrt. vezérigazgatója mindig kész-
ségesen és barátságosan fogadott. Most sem volt másképp. Bőven volt kö-
zös témánk, hiszen az utóbbi időszakban sok esemény és munka zajlott a 
Balatonon és a tó körül.

 Szári Zsolt vezérigazgató
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Gazdaság

betiltották. Pontyból ugyanannyit telepí-
tünk, mint korábban, azaz évi 300 tonnát, 
mert ennyi az előírt telepítési kötelezett-
ségünk. Azt, hogy mennyi hal van a víz-
ben, nem láthatjuk pontosan, és senki 
nem tudja megmondani, hogy pillanatnyi-
lag mekkora a halállomány. A horgászoktól 
kapunk visszajelzéseket. Jó példa erre a 
2015 óta minden évben megrendezett 
nagy pontyfogó verseny. Ott látjuk, hogy 
nőtt az átlagsúly és a fogási mennyiség. 
Persze, az is igaz, hogy komoly korlátokat 
szabtunk a méreten felüli halakkal kapcso-
latban, és a horgászok be is tartják ezeket 
a szabályokat. Mi meg következetesen 
végrehajtjuk a telepítési kötelezettségből 
adódó kihelyezést. Egyes halfajok eseté-
ben még túl is teljesítjük a kötelezően tele-
pítendő mennyiséget. Azzal, hogy vissza-
kerültek a kezelésünkbe a termelő tavak, a 
haltermelés is megoldódott, mindenféle 
halfajból önellátóvá váltunk. 

Ma már 1015 hektáron gazdálkodunk. 
Az 1000 tonnás pontytermelésünkből a 
300 tonna telepítésen felül a piacra is jut, 
ráadásul ez földrajzi eredetvédett ponty. 
Már a fogas is megkapta az uniós oltalmat, 
de abból korlátozott mennyiség áll rendel-
kezésünkre. A tavainkban jó minőségű 
halat tudunk termelni, egyrészt mert kitű-
nőek az adottságaik, másrészt mert kiváló 
kollégákkal dolgozhatok együtt.

• Általában az a hatékonyság mérő-
száma, hogy 1 kilogramm halhúst 
mennyi takarmányból állítanak elő.

– Mi a minőségre koncentrálunk a ter-
melésben. A korábbi tógazdasági technoló-
giákat átalakítottuk, hogy a klíma változá-
sához, az új időjárási körülményekhez is 
alkalmazkodjanak. Tavaly 60 hektár tófe-
lületünk maradt víz nélkül, nem tudtuk 
feltölteni. A Balaton parti tavaknál hát-
rány, hogyha a Balatonban nincs elegendő 
víz, akkor a szívóhatás miatt távozik belő-
lük a víz a nagy tóba. Mára helyreállt a 
rend, a téli-tavaszi csapadék feltöltötte a 
tavainkat, és a Balaton vízszintje is jó. A 
hal önköltségében a takarmány, a mun-
kabér és most már az energiaköltség is 
meghatározó. Ezeket a legnehezebb kezel-
nünk. 

Egyébként a termelő tavainkban exten-
zíven termelünk, és nem a mennyiségre 
fókuszálunk, hanem a minőségre. Ez rész-
ben kevesebb hal kihelyezését jelenti, mert 
ezáltal jobban ki tudjuk használni a tavak 
természetes táplálékkészletét, a plankto-
nokat stb. A víz minőségére folyamatosan 
ügyelünk, kulcskérdésnek tekintjük, hogy 
kék alga véletlenül se jelenjen meg a tava-
inkban.

• Elégedettek-e a horgászok?
– Elégedett horgász nincsen, de ahol 

fognak halat, oda gyakran visszajárnak. 

Egyébként úgy érzékeljük, hogy a horgá-
szok kedve és bizalma töretlen irántunk, 
mert aki ide jön, az csak ritkán távozik 
üres szákkal. Azonkívül gyakorlatilag bio-
terméket tehet a család asztalára, aminek 
csak ő a jogosultja. Ez pozitív hívószó, és 
igyekszünk megfelelni neki. 

Divatos lett a „cach and release”, a fogd 
meg és engedd el horgászat, aminek a Ba-
laton is egyre jobban megfelel. Gondoljunk 
a pontyfogó horgászversenyre, ahol leg-
utóbb 75 tonna 5 kilogrammosnál na-
gyobb pontyot fogtak ki a horgászok! Ez is 
mutatja, hogy nőtt a halállomány.

• Mennyiben befolyásolják az ete-
tőanyagok a víz minőségét?

– Ez is divatos téma az utóbbi időben. 
Elvégeztünk egy kutatást a témakörben, és 
az alapján mondjuk, hogy a horgászok 5 
tonna foszforral terhelik a Balaton vízét. 
Hogy érzékeltessem: a Kis-Balatonon ke-
resztül 250 tonna foszfort szállít a tóba a 
Zala, és akkor még nem beszéltünk a für-
dőturizmusról, a vitorlázásról, mert hát 
onnan is jön terhelés, és nem csak foszfor-
ban mérve. Utóbbiakkal senki nem foglal-
kozik, valamiért a horgászokra irányul ref-

lektorfény. Remélem, azért, mert a horgá-
szat sikeressé vált, és sokan jönnek vagy 
jönnének horgászni, csak még vannak 
gátló körülmények. Ezek egyike, hogy 
kevés lett a csónakkikötő hely, a parti hor-
gászhelyek pedig szűkössé váltak – mert 
annyira jelentősen megnőtt a horgászok 
száma. Dolgozunk a körülmények javítá-
sán, de nem minden rajtunk múlik.

• Milyen eredményeket értek el a 
halőrzésben?

– Szerintem jó irányban haladunk, 
annak ellenére, hogy 16 halőrünk van a 60 
ezer hektár vízfelület és a 220 kilométeres 
partszakasz ellenőrésére. Jó volna meg-
duplázni a létszámukat, de ez pénzkérdés, 
s mint tudjuk, abból van a legkevesebb. 

Hoitsy Gyuri mondta, hogy a jó halőrzés 
felér egy fél telepítéssel, és egyetértek vele. 
Azt mondhatom, hogy a 10-15 évvel ez-

előttihez képest a rapsictevékenység mára 
jelentősen visszaszorult, ami kollégáim 
munkájának és a büntetési tételek szigorí-
tásának köszönhető. Ezen felül van egy 
belső kontroll is: a horgászok kiközösítik 
azokat, akik nem közéjük valónak tarta-
nak. Sok segítséget kapunk a horgászok-
tól, az állami halőri szolgálattól, a vízi ren-
dőrségtől. Hatalmas a terület, és bízom 
benne, hogy az állami halőri szolgálatnak 
lesz egy külön egysége a Balaton őrzésére. 
Velük még jobb halőrzést lehetne elérni. 

A halőröknek korábban feladata volt a 
haltetemek összegyűjtése, de ezzel a fel-
adattal már külön brigád foglalkozik. Visz-
szatérve a horgászok számához, ebből a 
szempontból kitehetjük a táblát, hogy a 
Balaton megtelt – a jelenlegi lehetőségeink 
ennyit tesznek lehetővé.

• Önök szorosan együttműködnek 
a MOHOSZ-szal a horgászturizmus 
fejlesztésében, és számos jó példát 
említhetnénk erre. Milyen terveket 
kívánnak megvalósítani idén?

– A MOHOSZ megújult szervezete igen 
sok eredmény ért el az utóbbi években. 
Amikor felajánlották a speciális jogállású 

tagságot, örömmel elfogadtuk, mert ennek 
csak előnyeit élvezzük. Példaként a keszt-
helyi csónakkikötő fejlesztését említeném, 
amihez a MOHOSZ anyagilag is hozzájá-
rult. A balatonudvari csónakkikötőben is 
közösen fejlesztünk. Bízom benne, hogy a 
Balaton part menti telephelyeinken a MO-
HOSZ-szal közösen tudjuk megvalósítani 
a fejlesztési elképzeléseinket, mert ha be-
vonnak minket a közfeladatok ellátásába, 
akkor minket is helyzetbe hoznak.

• Végezetül: milyen évre számít?
– A szezon jól indult, és ha a tógazdasá-

gokban nem lesz egészségügyi probléma, 
sem árvíz, sem aszály vagy más baj, akkor 
jó évet zárunk. A horgászok jegyváltási 
kedve nem csökkent, a Balaton vízállása 
110 centiméter fölött van, vagyis minden 
adott hozzá, hogy jó szezonunk legyen.

HAJTUN GYÖRGY
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Molnár Pál, az RDHSZ elnöke idézte 
fel a szövetség megalapításának 
körülményeit. Mint mondta, a 

szervezet gyökerei igen mélyre nyúlnak, 
mert a ma már 30 egyesületet összefogó 
szövetség tíz alapítója között egy 115 éves 
egyesület is van, a BSE, amely a mai napig 
is erősíti a jogutód szövetséget. A tíz alapí-
tó horgászegyesület 1945. október végén, 
közvetlenül a világháború után megalakí-
totta a Soroksári Dunaági Horgász Egyesü-
letek Végrehajtó Bizottságát, ami háromta-
gú intéző bizottságot (IB) választott. Ez az 
IB volt a legaktívabb szervezője az 1946-
ban alakult Magyar Országos Horgász Szö-
vetségnek. Az RDHSZ 1993. június 14-én 
alakult meg, az IB „szellemi örököseként”.

A horgászmozgalmi életről könyv készül 
ez év végére, amiben feldolgozzák a szövet-
ség és a tagságát alkotó egyesületek tevé-
kenységét és bemutatják nagy elődeik 
eredményeit. Molnár Pál bejelentette to-
vábbá, hogy a székház tárgyalótermét leg-
nagyobb horgászmozgalmi elődjükről, Be-
rényi Jánosról nevezték el. Berényi János 
tartalmas életútjából most csak azt ragad-
juk ki, hogy ő szervezte meg a Magyar Or-
szágos Horgász Szövetséget. A megalaku-
lás utáni években a választmány tagjaként, 
a MOHOSZ titkáraként, majd 1949-1969 
között, húsz éven keresztül a MOHOSZ fő-
titkáraként építette a magyar horgászmoz-
galmat. Egyesületi szinten is sokat tett a 
magyar horgászat fejlesztéséért: 1935-ben 
ő alapította meg a Neptun Sporthorgász 
Egyesületet, amely az RDHSZ egyik alapító 
egyesülete. 

A jubileum alkalmából a szövetség 
ezüstből vert emlékérmet adott ki, amit 
megalakulása évfordulója alkalmából ötven 
főnek adtak át, kilencen pedig a szövetség 
által korábban alapított kitüntetéseket ve-
hettek át (pl. Aranycompó Díj).

Az elnök beszámolójában részletesen 
bemutatta a szövetség tavaly október óta 
végzett munkáját, az elnökség és a bizott-
ságok tevékenységét. A szövetséget is érzé-
kenyen érintette a válság, hiszen az inflá-
ció, az energia, a takarmány és egyéb inpu-
tok ára drasztikusan megnőtt, ami a vára-

kozást meghaladó többletterhet rótt a szö-
vetség költségvetésére. Ezt a 2022-es mér-
leg is tükrözi, mert az előző évi 114 száza-
lékára teljesült a főösszeg (1,243 milliárd 
forint). A horgász tagok száma a szövetség-
hez tavaly csatlakozott Nagybudapesti 
Horgászok Egyesületének köszönhetően 
meghaladja a 30 ezer főt.

Az RDHSZ is kiveszi a részét a MOHOSZ 
közfeladatainak a teljesítéséből, ami döntő-
en állami feladatok átvállalását jelenti. A 
szövetség és tagegyesületei állami okiratok-
kal dolgoznak, nem valós okirat kiállítása 
okirat hamisításnak minősül, ezért nagy a 
felelősség. Az elnök megjegyezte, hogy 

ezen a téren még van mit javítaniuk az 
egyesületek közül két-három szervezetnek, 
hogy ne történjen érvénytelen állami hor-
gászjegy kiadás, és hogy a szövetség az 
adatszolgáltatási és közfeladatellátási-köz-
reműködői feladatainak kiemelkedően te-
gyen eleget. Ennek érdekében az elnökség a 
felügyelőbizottsággal és az ügyvezető igaz-
gatóval közösen eljárásrendet készített.

Molnár Pál külön szólt arról a jogvitáról, 
amely a szövetség három ingatlanával kap-
csolatban a MOHOSZ-szal kialakult. A 
három ingatlan a Duna-ági horgász egyesü-
letek és horgászok erőfeszítése és áldozatos 
munkája eredményeként jöttek létre az 
1950-es években, építésükhöz kormányza-
ti vagy MOHOSZ pénzügyi segítséget nem 
kapott, ezért az ingatlanokhoz a szövetség 

„körömszakadtáig” ragaszkodik. A jogvita 
lényege, hogy a létesítésüktől az RDHSZ 
használatában lévő ingatlanok tulajdonjo-
gára korábban megkötött előszerződéseket 
a MOHOSZ vitatja. Az elnök hozzátette, 
hogy a MOHOSZ által kezdeményezett – 
és számukra érthetetlen – jogvitát miha-
marabb szeretnék rendezni, és az ingatla-
nokat mielőbb tulajdonba szeretnék venni.

Az elnök a haltermelésükről elmondta, 
hogy miután jelentősen bővült a tógazda-
sági vízterületük a Dömsödi Tógazdaság 
megvásárlásával, üzembe helyezésével, az 
államilag elismert „ráckevei pikkelyes” faj-
tájú ponty egy- és kétnyaras állományát ki-
helyezték. A jövőben saját tógazdaságban 
állítják elő a telepítésre előírt pontymeny-
nyiséget. A halkeltetőben a csuka és a süllő 
szaporítása sikeresen lezajlott, a zsenge 
ivadékok telepítése ez év április harmadik 
hetében megtörténtek. A haltelepítés 
ütemszerűen zajlott és zajlik a jövőben is. 
Az idei tavaszi haltelepítési tervet jócskán 
túlteljesítették, mivel 20 ezer kilogramm 
helyett több mint 32 ezer kilogramm pon-

tyot helyeztek ki a Duna-ágba. Itt jegyezte 
meg az elnök, hogy a halőri tevékenységük 
kiváló, példás az együttműködésük a vízi 
rendészettel. Molnár Pál beszámolójában 
részletesen kitért a bizottságok teljesítmé-
nyeire, az ügyvezetés eredményes munká-
jára, a szövetség turisztikai eredményeire.

Miután a küldöttek elfogadták a szövet-
ség 2022. évi egyszerűsített beszámolóját, 
a Felügyelő Bizottság észrevételeit, és a 
könyvvizsgálói jelentést, két új tagegyesü-
let felvételét is megszavaztak. Az RDHSZ-
nek immár 32 egyesület a tagja, a Magyar 
Horgászok Egyesülete és a Statisztika Hor-
gász Egyesület belépésével. Végül sikeresen 
megválasztották a felügyelőbizottság új 
tagját is.

H. GY.

Horgászat

Jubileumi küldöttgyűlés Ráckevén
Idén ünnepli megalakítása harmincadik évfordulóját a Ráckevei-Duna-ági 
Horgász Szövetség (RDHSZ). A tagok képviselői a május 20-ai küldött-
gyűlésen erről a jubileumról is megemlékeztek. Az éves zárszámadás kö-
telező napirendi pontjainak megvitatása után kitüntetéseket is átad-
tak. A küldöttgyűlésen részt vett Vereckei Zoltán, Ráckeve polgármestere 
és Csizmár Erika, a Magyar Országos Horgász Szövetség (MOHOSZ) 
OHSZK-igazgatója is.

A küldöttgyűlés elnöksége: Mitró Andrea főkönyvelő, Udvari Zsolt ügyvezető igazgató, 
Vereckei Zoltán polgármester, Dr. Molnár Pál elnök, Czizmár Erika, a MOHOSZ igazgató-
ja, Kocsis László alelnök, Takács András alelnök, Dr. Kurtán Lajos, a felügyelőbizottság 
elnöke


